
ايران-  نساجی  صنايع  انجمن  مديره  هيأت  لباف-عضو  اکبر 
همه  گفت:  پتروشيمی  اوليه  مواد  حوزه  مشکلات  خصوص  در 
مربوط  کالا  بورس  عملکرد  به  نساجی  صنعت  کنونی  مشکلات 

نمی شود.
عرضه کنندگان  مهم ترين  از  يکی  به عنوان  را  پتروشيمی ها  وی، 
بورس کالا دانست و آنها را از نظر خوراک به دو گروه عمده تقسيم 
کرد: شرکت هايی که خوراک آنها گاز است و قيمت خوراک آنها 
۲/۷ سنت و بعد ۱۳ سنت شد که يک سوم قيمت جهانی است و 
جزو شرکت های پر سود ده هستند و طبق گزارش های حسابرسی 
که به بورس ارائه کرده اند، بين ۷۰۰ تا ۲۵۰۰ ميليارد تومان سود 
ابراز شده در سال ۹۲ و ۹۳ داشته اند؛ اين شرکت ها اغلب دارای 
زنجيره های اشتغال در صنايع پايين دست نيستند و محصولات 
آنها مانند اوره و متانول مستقيم صادر می شوند که مصداق بيان 
دوم  گروه  و  است  فروشی  خام  با  رابطه  در  رهبری  معظم  مقام 
تعدادی ديگر از پتروشيمی ها مانند پتروشيمی های شازند، شهيد 

تندگويان و امام خمينی(ره) هستند که خوراک آنها نفتا و ساير 
سود  حاشيه  يا  هستند  زيان ده  يا  شرکت ها  اين  است؛  ميعانات 
بسيار اندکی دارند. قيمت خوراک آنها براساس ۹۵ درصد قيمت 
جهانی محاسبه می شود. زيرمجموعه اين شرکت ها دامنه وسيع 

نساجی،  صنايع  مانند  کشور  در  را  اشتغال  از 

هيأت  عضو  حکيمی-  مصطفی 
نساجی  صنايع  انجمن  مديره 
ايران- با اشاره به اين مطلب که 
فعالان بخش ريسندگی معتقدند 
واحدهای متعددی در حال نصب 
جديد  ماشين آلات  راه اندازی  و 
به   ۹۶ بهار  پايان  تا  و  هستند 
در  رسيد؛  خواهند  بهره برداری 
با  خود  اختصاصی  گفنگوی 
نساجی نيوز گفت: به اين ترتيب 
برای  ظريف  نخ  توليد  حجم 

فرش ماشينی افزايش چشمگيری پيدا خواهد کرد و نه تنها در 
افزايش  با  بلکه  نيستيم  مواجه  کمبودی  هيچ گونه  با  زمينه  اين 

عرضه نيز روبرو خواهيم شد.

سوی  از  نامه ای  دريافت  به  وی 
ماشينی  فرش  تعاونی  شرکت 
در  بيدگل  و  آران  شهرستان 
اکريليک  نخ  متغير  قيمت  مورد 
به خصوص نخ های نمره ظريف 
فرش های  در  استفاده  قابل 
 ۱۲۰۰ و   ۱۰۰۰) بالا  شانه های 
تعرفه  کاهش  پيشنهاد  و  شانه) 
نمره  اکريليک  نخ های  ورودی 
 ۱۵ از  ترکيه  توليد  بالای  به   ۳۰
و  کرد  اشاره  درصد   ۵ به  درصد 
گفت: پس از بحث و تبادل  نظر در هيأت مديره انجمن، به اين 
ريسندگی  واحدهای  با  را  موضوع  است  بهتر  که  رسيديم  نتيجه 

نخ فرش ماشينی در قالب برگزاری يک جلسه 
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دبيركل  رئيس زاده-  محمدمهدى 
انجمن صنايع نساجى ايران-، مقياس 
اندازه گيرى پارچه و لباس برحسب متر 
و ثوب توسط گمرك ، چگونگى  اجراى 
مواد 9 و 8 نحوه فعاليت نمايندگان و 
شعب شركت هاى خارجى عرضه كننده 
پوشاك در كشور را از مهم ترين مسائل 
عنوان شده در جلسه مشترك مسئولان دولتى و تشكل هاى 
بخش خصوصى با مديران سازمان گمرك جمهورى اسلامى 

ايران اعلام كرد.
داشت:  بيان  نيوز  نساجى  با  خود  اختصاصى  گفتگوى  در  وى 
حضور  با  گمرك  دفتر  در  بهمن   27 چهارشنبه  روز  جلسه 
فنى،  معاون  عسگرى-   ،- كل  رئيس  كرباسيان-  آقايان 
اسكندرى- مديركل تعيين ارزش- معقولى- مديركل واردات- 
جمهورى  گمرك  برنامه ريزى  مديركل  باقرى پور-  خانم ها  و 
اسلامى ايران، محرابى- مديركل دفتر نساجى وزارت صمت، 
پوشاك-  و  نساجى  امور  در  صمت  وزير  مشاور  نصراللهى- 
بخش  از  صمت  وزارت  كارشناسان  ترحمى  و  صادقى  آقايان 
توليد  اتحاديه  مديره  هيئت  عضو  جعفرى-  آقايان  و  دولتى 
وصادرات صنايع نساجى و پوشاك ايران-، هاكوپيان- رئيس 
هيئت مديره انجمن صنايع پوشاك ايران، دكتر شيبانى- نايب 
بنده  و  ايران-  نساجى  صنايع  انجمن  مديره  هيئت  رئيس 

به عنوان دبيركل انجمن صنايع نساجى ايران برگزار شد.
راهكارهاى  ارائه  را  جلسه  اين  برگزارى  از  هدف  رئيس زاده، 
اجرايى مبارزه با قاچاق پوشاك عنوان كرد و افزود: طبق آمار 
حجم  گذشته  سال  اول  ماهه  ده  در  كشور،  گمركات  رسمى 
واردات پوشاك به كشور حدود 9 ميليون دلار بوده كه اين رقم 
يافته  افزايش  دلار  ميليون   50 به  سال جارى  مشابه  مدت  در 

است كه 17 ميليون دلار آن متعلق به تركيه است.
به گفته دبيركل انجمن صنايع نساجى ايران، از طريق گمرك 
جلفا نيز به صورت ترانزيت البسه به ارزش 14 ميليون دلار وارد 

كشور شده است.
فعاليت  نحوه  دستورالعمل   8 ماده  به  اشاره  ضمن  رئيس  زاده 
پوشاك  عرضه كننده  خارجى  شركت هاى  شعب  و  نمايندگان 
در كشور، (اظهارنامه گمركى واردات پوشاك بايد به نام دارنده 
گواهى فعاليت و ارزش اظهارى آن بر مبناى فهرست قيمت 
اسلامى  جمهورى  گمرك  توسط  و  باشد  مادر  شركت  رسمى 
هم چنين  گردد؛  تلقى  گمركى  حقوق  محاسبه  مبناى  ايران 
وارداتى  پوشاك  مشخصات  گمرك،  به  شده  ارائه  مدارك  در 
و نشان تجارى پوشاك نيز بايد قيد شود) تصريح كرد: در اين 
اجراى  دستور  مذكور  ماده  تأييد  ضمن  كرباسيان  آقاى  جلسه 

آن را صادر نمود.
وى خاطرنشان كرد: طبق توافق صورت گرفته با گمرك، مقرر 
شده تا ميزان و مقياس پارچه به كيلوگرم محاسبه نشود زيرا 
پارچه تنوع و قيمت هاى مختلفى دارد و هيچ گاه در بازار پارچه 
به صورت كيلويى فروخته نمى شود بلكه البسه به صورت ثوب 

و دست، و پارچه به صورت متر ارائه مى گردد. 

توافقات فعالين صنايع نساجی و پوشاک با توافقات فعالين صنايع نساجی و پوشاک با 
گمرک جمهوری اسلامی ايرانگمرک جمهوری اسلامی ايران
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ترجيح منافع ملی بر منافع کوتاه مدت

عدم نياز به کاهش تعرفه واردات نخ اکريليک

عضو هيأت مديره انجمن صنايع نساجی ايران

گزارشی از نشست مشترک فعالين صنعت ريسندگی و بافندگی فرش ماشينی در انجمن صنايع نساجی ايران

نتيجه جلسه مشترک واحدهای ريسندگی و بافندگی فرش ماشينی؛  دبيرکل انجمن صنايع نساجی ايران:

مصطفـی  آقـای  نشسـت  ايـن  آغـاز  در 
حکيمـی، رئيـس کميتـه فـرش ماشـينی 
انجمـن کـه رياسـت جلسـه را بـر عهـده 
تعاونـی  مکاتبـه  قرائـت  پيـرو  داشـتند 
و  آران  ماشـينی  فـرش  توليدکننـدگان 
و  نسـاجی  صنايـع  کل  اداره  بـا  بيـدگل 
پوشـاک و پيشـنهاد مطـرح شـده مبنـی 
بـر کاهـش تعرفـه نـخ اکريليـک (نمرات 
بـالا) از ۱۵ بـه ۵ و ارجـاع موضـوع جهت 
اظهـار نظـر بـه انجمـن صنايـع نسـاجی 

خصـوص  در  ايـران 

نابودسازی توليدکنندگان کوچک با عرضه های انحصاری



 

صورتجلسه

اهم مذاكرات نشست هيات مديره 
نهصد و سى امُين نشست هيات مديره انجمن صنايع 
يكشنبه  روز  در  اعضا  اكثريت  حضور  با  ايران  نساجي 
مورخ 95/11/17 در محل ساختمان انجمن تشكيل و 

موارد زير مورد بحث و بررسي قرار گرفت:

1- آقاى رئيس زاده گزارش مختصرى را از نشست مشترك 
ارض  بهرامى  آقاى  حضور  با  كه  خسروتاج،  آقاى  دفتر  در 
تنظيم  ستاد  از  شريعتمدارى  دكتر  آقاى  (نماينده  اقدس، 
بازار)، آقاى فاضلى و آقاى شيرازى از اتاق اصناف و اتحاديه 
صنف پوشاك، سركار خانم مرادى از وزارت صمت، آقايان 
جعفرى و نامى از اتحاديه توليد و صادرات صنايع نساجى و 
پوشاك برگزار شده بود ارائه كه موضوع اين نشست، پربارتر 
نمودن نمايشگاه بهاره پوشاك با توجه به حادثه پلاسكو بود 
كه بحث و تبادل نظر بسيارى صورت گرفت و در جمع بندى 
ضمن دادن اطمينان خاطر از تأمين پوشاك مورد نياز مردم 
مقرر شد تا انجمن صنايع نساجى ايران با هماهنگى اتحاديه 
جناب  به  ايرانى  برندهاى  ليست  ارسال  به  نسبت  مذكور 
حمايت  منظور  به  تجارت)  توسعه  (سازمان  خسروتاج  آقاى 
از توليد ملى اقدام لازم بعمل آورد. تا در سراسر كشور در 
نمايشگاههاى عرضه بهاره و ساير نمايشگاهها مورد حمايت 

بيشترى قرار گيرند. 
انجام  پيگيرى  از  مختصرى  گزارش  زاده  رئيس  آقاى   -2
شده توسط دبيرخانه در خصوص عرضه كم مواد اوليه مورد 
نياز صنايع نساجى در بورس كالا (گرانول pp گريد نساجى) 
انجام  مكاتبات  خصوص  در  مختصرى  توضيحات  و  ارائه 
موضوع  خصوص  در  شيبانى  دكتر  آقاى  هماهنگى  با  شده 

فوق الذكر ارائه نمودند. 
3- آقاى مهندس مروج گزارش مختصرى از گزارش مربوط 
و  آنها  زيان هاى  و  مختلف  بانك هاى  مالى  صورتهاى  به 
كاهش ارزش سهام آنها ارائه فرمودند و بحث و تبادل نظر 

در اين خصوص صورت گرفت. 
4- آقاى دكتر شيبانى توضيحات مبسوطى را در خصوص 
در  نساجى  صنايع  نياز  مورد  پتروشيمى  اوليه  مواد  عرضه 
ارائه  مورد  اين  در  نساجى  واحدهاى  گرفتاريهاى  و  بورس 
و با انتقاد از عملكرد پتروشيمى ها در بورس به پيگيريهاى 
از  تحليلى  و  اشاره  خصوص  اين  در  نساجى  صنايع  انجمن 
به  كه  ارائه  نساجى  صنايع  نياز  مورد  اوليه  مواد  قيمت هاى 
عنوان نمونه يكى از اين مواد از سوم بهمن تا هفدهم بهمن 
داشته  قيمت  افزايش  تومان  پنجاه  و  دويست  از  بيش  ماه 

است. 
تر  جدى  پيگيرى  خواستار  سخنانى  طى  لباف  آقاى   -5
اوليه  مواد  تأمين  خصوص  در  ايران  نساجى  صنايع  انجمن 
نيز  شيبانى  دكتر  كه  شدند  نساجى  واحدهاى  نياز  مورد 
پيشنهاد برگزارى كنفرانس مطبوعاتى در اين خصوص ارائه 

فرمودند. 
6- جلسه در ساعت 16:30 طبق دستور جلسه با پخش فيلم 
سخنرانى آقاى دكتر فرشاد مؤمنى در همايش ساز و كارهاى 
رونق بخشى به توليد در اتاق بازرگانى و صنايع و معادن و 

كشاورزى كاشان ادامه يافت. 

غائبين آقايان
محمدى،  بهروز  دكتر  نژاد،  شهلايى  محمدجعفر  مهندس 
محمدرضا مقدم، محسن آهنگريان، مهندس شروين بادامچى، 

عليرضا لقمان، مهندس سيدجواد سجادى بيدگلي.

ادامه از صفحه 1

عدم نياز به کاهش تعرفه واردات نخ اکريليک
مشترک مطرح نماييم؛ به همين دليل جلسه کميته فرش ماشينی 
روز شنبه (۲۳ بهمن) با حضور واحدهای فعال و مطرح ريسندگی 
و بافندگی فرش ماشينی در دبيرخانه انجمن صنايع نساجی ايران 

برگزار شد.
سهند  فرش  مديرعامل  و  ماشينی  فرش  کميته  رييس  حکيمی 
فرش  ( بافندگان  ظريف  نخ  مصرف کنندگان  سوی  از  افزود: 
و  آران  شهرستان  ماشينی  فرش  تعاونی  شرکت  صرفاً  ماشينی) 
ترکيه  از  واردات  لزوم  و  ظريف  اکريليک  نخ  کمبود  به  بيدگل 
اشاره کرده و از ساير فعالان اين بخش از صنعت نساجی با چنين 

مطلبی مواجه نشده ايم.
داشت:  اذعان  ايران  نساجی  صنايع  انجمن  مديره  هيأت  عضو 
از  واردات  با  که  مواجهيم  اکرليک  نخ  کمبود  با  حاضر  حال  در 
ترکيه تأمين می شود اما انجمن صنايع نساجی ايران به چند دليل 
مشخص و کاملاً منطقی با کاهش تعرفه موافق نيست. نخست 
اين که اجرای پيشنهاد کاهش تعرفه واردات نخ اکرليک (نمره ۳۰ 
به بالا) انجمن صنايع نساجی توسط وزارت صنعت، گمرکات و 
متوليان تعيين تعرفه، به دليل بروکراسی های اداری، حداقل شش 
ماه به طول می انجامد و تا آن زمان کمبود نخ اکريليک برطرف 
يابد،  کاهش  مذکور  نخ  تعرفه  اگر  اين که  دوم  دليل  است.  شده 

که  شود  اکريليک   الياف  تعرفه  به  نزديک  يا  برابر  است  ممکن 
اقدام صحيحی نيست؛ ضمن اين که در عرصه رقابت واحدهای 
فرش  توليدکنندگان  نيازهای  رفع  توانايی  معتقدند  ريسندگی 
ماشينی کشور را دارند اما واحدهای توليدی ترجيح می دهند مواد 
اوليه مورد نياز خود را از ترکيه وارد کنند که شايد دليل آن کيفيت 
بهتر يا قيمت مناسب تر است که بعيد به نظر می رسد چنين امری 
وجود داشته باشد زيرا کارخانه های فاستونی که متأسفانه به دليل 
نخ  توليد  به  اکثراً  هستند  مواجه  رکود  با  پارچه  بی رويه  واردات 
آورده اند  روی  ماشينی  فرش  در  مصرف  مورد  رگولار  اکريليک 
را  خود  ماشين آلات  تعداد  يا  نيز  فاستونی  نيمه  کارخانه های  و 
افزايش داد ه اند و يا در حال نصب و راه اندازی ماشين آلات جديد 
سال  شايد  و  شد  خواهد  حل  زودی  به  مسأله  اين  پس  هستند؛ 
آينده در چنين جلسه ای به دنبال يافتن راهکارهايی برای فروش 

مازاد نخ اکريليک باشيم!
به گفته اين صنعتگر نساجی، در پايان جلسه مشترک واحدهای 
نمايندگان  ايران،  نساجی  صنايع  انجمن  بافندگی  و  ريسندگی 
معقول  و  منطقی  توضيحات  شنيدن  از  پس  بافندگی  واحدهای 
نمايندگان واحدهای ريسندگی، قانع شدند که نيازی به کاهش 

تعرفه واردات نخ اکريليک نيست.
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توافقات فعالين صنايع نساجی و پوشاک با گمرک جمهوری اسلامی ايرانتوافقات فعالين صنايع نساجی و پوشاک با گمرک جمهوری اسلامی ايران
اما  شده  ابلاغ  گمرك  قانون  در  كه  است  سالى  دو  موضوع  اين 
بطور كامل اجرايى نشده و به دستور آقاى كرباسيان از اين پس، 

پارچه به صورت متر محاسبه مى شود.
كالا  شناسه  الصاق  به  ايران  نساجى  صنايع  انجمن  دبيركل 
( GTIN) نيز اشاره كرد و گفت: طبق ماده 9 دستورالعمل فوق، 
صورت  به   GTIN الصاق  به  ملزم  فعاليت  گواهى  دارندگان 
دوختى روى كليه اقلام وارداتى پوشاك و درج كشور محل توليد 
به صورت تايپى در كنار شناسه كالا هستند؛ چگونگى اجراى اين 

ماده هم در جلسه مورد بحث و تبادل نظر قرار  گرفت.
كاملاً  مقوله اى  پارچه  و  پوشاك  واردات  رئيس زاده،  به گفته 
كارشناسان  استقرار  مورد  در  دليل  همين  به  است؛  تخصصى 
به  لازم  آموزش هاى  ارائه  يا  و  كشور  گمركات  در  تخصصى 
شد  مطرح  مواردى  چهارشنبه  روز  جلسه  در  نيز  گمرك  ارزيابان 
تا ارزيابان گمرك بتوانند تفاوت ميان انواع پارچه ارزان قيمت و 

پارچه گران قيمت را از نظر تخصصى تشخيص دهند.
وى ادامه داد: نكته مهمى كه در جلسه فوق مطرح شد اين بود كه 

آيا سخت گيرى هايى كه در مورد برندهاى ايرانى از شركت هاى 
ايرانى ( مانند دريافت عوارض سازمان زيباسازى شهردارى بابت 
... ) صورت مى گيرد در مورد  نصب تابلو، عوارض اداره اماكن و 
اعمال  نيز  خارجى  برندهاى  و  اسامى  با  مختلف  فروشگاه هاى 

مى شود؟!
به گفته اين فعال صنعت نساجى، مقادير قابل توجهى پوشاك از 
مناطق آزاد وارد كشور مى شوند كه مقرر شد جلسه جداگانه اى در 
اين مورد يعنى خروج پوشاك از مناطق مذكور به سرزمين اصلى 

برگزار و تصميماتى پيرامون آن اخذ گردد.
دولتى  سازمان هاى  دست اندركاران  و  مديران  توجه  رئيس زاده 
صنايع  خصوص  بخش  تشكل هاى  نظرات  به  گمرك  جمله  از 
نساجى و پوشاك در راستاى مبارزه با قاچاق را بسيار قابل توجه 
و ارزشمند برشمرد و ضمن تشكر وافر از بذل توجه رييس كل 
محترم گمرك ج.ا.ا. گفت: برگزارى جلسات مشترك مسئولان و 
با  آمده  بعمل  توافق  با  گمرك  مديران  با  نساجى  صنايع  فعالان 

ايشان تداوم خواهد داشت. 

به دستور محمدرضا نعمت زاده، وزير صنعت، معدن و تجارت، 
دستورالعمل  سختگيرانه  اجراى  بر  مبنى  مؤكدى  دستورات 

واردات پوشاك و فعاليت نمايندگى ها صادر شده است.
طبـق دسـتورات صـادر شـده، برگـزارى هـر چـه سـريعتر 
واردات  دسـتورالعمل  اجـراى  پيگيـرى  كارگـروه  جلسـات 
پوشـاك بـا حضـور رؤسـاى انجمـن صنايـع پوشـاك ايران، 
اتحاديـه توليدكننـدگان و صادركننـدگان پوشـاك و اتحاديـه 
صنـف پوشـاك و نماينـدگان دولتـى تعييـن شـده از سـوى 
وزيـر صنعـت، معـدن و تجـارت در دسـتور كار قـرار گرفـت. 
بـر طبـق ايـن دسـتورالعمل، كارگـروه موظف اسـت هفته اى 
دوبـار تشـكيل جلسـه داده و اجـراى دسـتورالعمل را بـه طـو 

مسـتمر زيـر نظر داشـته باشـد.
اولويت برنامه هاى اين كارگروه، اظهار نظر درباره صلاحيت 

نمايندگان برندهاى خارجى و تسهيل فعاليت نمايندگى هاى 
قانونى برندهاى خارجى و اعمال نظارت در برخورد سختگيرانه 

با مدعيان غيرقانونى برندهاى پوشاك است.
به موجب تصميمات اخذ شده تا به اكنون، از اين پس بجز 
نمايندگى هاى رسمى برندهاى پوشاك، هيچ شخص حقيقى 

و حقوقى اجازه واردات پوشاك را ندارد.
همچنين به منظور مبارزه جدى و قانونمند با قاچاق پوشاك، 
 GTIN كليه پوشاك وارداتى و توليد داخلى بايد داراى كد
پيگيرى  كارگروه  سوى  از  زودى  به  كه  تاريخى  از  و  باشند 
نوع  هر  مى شود  اعلام  و  تعيين  پوشاك  دستورالعمل  اجراى 
و  شده  تلقى  قاچاق  باشد   GTIN باركد  فاقد  كه  پوشاكى 
قاچاق  با  مبارزه  قانون  در  شده  بينى  پيش  جرائم  مشمول 

مى شود.

دستورات مؤكد وزير صنعت براى مبارزه با قاچاق پوشاك
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پلاستيک و پليمر را شامل می شود. به نظر می رسد هرگونه کمک 
و تخفيف در قيمت خوراک اين پتروشيمی ها کمک به اشتغال و 

توسعه صنعت پايين دستی است.
مديرعامل شرکت الياف سازان، قيمت گذاری محصولات پتروشيمی
در بورس کالا را براساس قيمت هايی اعلام شده ( NPC) عنوان 
کرد و گفت: امکان رقابت براساس اين قيمت برای خريداران تا 
سقف ۱۰ درصد وجود دارد اما اگر عرضه ها به طور مستقيم توسط 
پتروشيمی ها انجام شود؛ ممکن است مشکلاتی از نوع مشکلات 
اين حوزه در سال های ۹۱-۹۰ که شاهد آن بوديم؛ اتفاق افتد. 
به طور مثال ممکن است قيمت ها تا ۷۰ درصد افزايش پيدا کند 
که اين موضوع موجب کاهش توان توليدکننده ها و به دنبال آن 

بيکاری شاغلين اين حوزه خواهد شد.
وی، خواسـته انجمـن صنايـع نسـاجی ايـران را در ايـن رابطـه 
موظـف کردن پتروشـيمی ها بـرای عرضه محصـولات در بورس 
کالا تـا حـد اشـباع درخواسـت های خريد و عدم رقابـت مديريت 
شـده در بـورس بـه خاطـر عـدم عرضـه کافـی دانسـت بـه هر 
حـال بـا توجـه بـه عرضـه محصـولات در بـورس بـه قيمـت 
جهانـی منطقـی اسـت اول مصرف کننـده داخلی اشـباع شـود و 

بعـد صـادرات انجام شـود. 
درصد   ۱۵ تا  را  خود  صادرات  پتروشيمی ها  کرد:  عنوان  لباف 
بورس  در   (NPC ) توسط  محصولات  مصوب  قيمت  از  پايين تر 
نهاد  اين  از  ما  درخواست  اساس  براين  می کنند.  صادر  کالا 
( NPC) اين است که مبنای قيمت گذاری در بورس کالا به جای 
درنظر گرفتن سبد قيمت های فوب، قيمت صادراتی محصولات 

مجتمع های داخلی در نظر گرفته شود.
نايب رئيس انجمن پليمر اصفهان، ضمن بررسی روند عرضه های 
از  برخی  حاضر  حال  در  کرد:  عنوان  کالا  بورس  در  پتروشيمی 
عرضه  کمی  بسيار  ميزان  به  را  خود  محصولات  پتروشيمی ها 
می کنند و با اين روش شرکت های پايين دستی و مصرف کننده را 

رو به انحطاط می برند.
موجـود  مشـکلات  ديگـر  از  را  پتروشـيمی ها  صـادرات  وی، 
دانسـت در حالی کـه قانونـاً و بـه گفتـه وزارت صنايـع و مجلس 
پتروشـيمی ها در صـورت اشـباع بازار داخلـی می تواننـد اقدام به 
صـادرات کننـد؛ به ايـن معنی که صـادرات محصـولات بايد بعد 
از عرضـه در بـورس کالا و مـازاد آن انجـام شـود امـا ايـن کار 
علمـی نمی شـود و پتروشـيمی ها حاضرند ارزان تـر از قيمت های 
داخلـی صادرات داشـته باشـند و در نتيجه موجب تزلـزل در بازار 
داخـل می شـود. همچنيـن قيمت هـا در بـازار آزاد هم حـدود ۲۵ 
درصـد بالاتـر از قيمت هـای بـورس کالا به فروش می رسـد که 

خـود موجـب ايجاد بازار سـياه می شـود.
مديرعامل شرکت الياف سازان، برای حل معضلات حاضر پيشنهاد 
داخل،  نياز  نبودن  اشباع  صورت  در  صادرات  برای  دولت  تا  کرد 
محدوديت ها و موانعی ايجاد کند، همچنين قانون دو سال پيش 
مبنی بر امکان صادرات در صورت مازاد نياز بعد از دوبار مچينگ 
را عملی و لازم الاجرا کند. به نظر من بورس کالا بايد به صورت 
جهت  مناسب  تمهيدات  تا  دهد  گزارش  اقتصاد  وزير  به  مرتب 

توازن عرضه های پتروشيمی ها اجرا شود.
وی در ادامـه افـزود: تـا دو سـال پيش بورس کالا بـه کارگزاران 
اجـازه داده بـود تـا به مشـتريان خـود تسـهيلاتی ارائـه کنند اما 
از حـدود يک سـال پيـش بـورس کالا از انجـام ايـن خدمـات 
جلوگيـری کـرده اسـت. بـه نظـر مـن ايـن رويـه درسـتی نبوده 
و بـورس کالا نبايـد در امـور مالـی خريـداران و کارگزاری هـا 

دخالـت می کـرد.

نابودسازی توليدکنندگان 
کوچک با عرضه های انحصاری

ضـرورت تشـکيل ايـن جلسـه گفت: پيـرو ايـن موضـوع انجمن 
صنايـع نسـاجی ايـران از توليدکننـدگان نخ و فـرش دعوت بعمل 
آورده اسـت تـا در ايـن نشسـت موضـوع را تحليـل و مـورد بحث 
و تبـادل نظـر قـرار دهنـد. شـرکتهای توليدکننـده فـرش عضـو 
تعاونـی بـر ايـن باورنـد کـه بـا توجه بـه ظرفيـت توليـد نخهای 
ظريـف اکريليـک و عدم توانائـی توليدکننـدگان داخلـی درتأمين 
ايـن ميـزان تقاضـا، مقاديـر قابل توجهـی از اين نوع نـخ از ترکيه 
وارد می شـود کـه تعرفـه بـالای آن موجب بالا رفتـن قيمت تمام 
شـده و عـدم تـوان رقابت، (بـه خصوص بـا توليدکننـدگان فرش 
کـه دارای خط ريسـندگی و توليد نخ هم می باشـند) شـده اسـت.

با  که  نشست  اين  ابتدای  در  ارس  جلفاکاران  مديرعامل  دلاويز 
حضور تعداد کثيری از فعالين صنايع ريسندگی و بافندگی فرش 
ماشينی برگزار می شد با ارائه آمار و ارقام خود از توليدو مصرف 
و واردات نخ به توان توليد داخل به تأمين نياز واحدهای بافندگی 

در داخل اشاره نمود.
ظرفيت  تحليل  و  بررسی  با  نرمينه  شرکت  از  مطهری  آقای 
هايبالک  نخ  توليدی  شرکتهای  توانمندی  خصوص  به  و  داخل 
در تأمين بخشی از نيازهای بازار از عدم وجود تشکل تخصصی 
برای ريسندگان انتقاد نمودند و خواستار حمايت بيشتربافندگان از 
شرکتهای ريسندگی شدند تا اين شرکتها بتوانند با برنامه ريزی و 

توسعه پاسخگوی نياز بازار داخل باشند.
از  خود  ارقام  و  آمار  ارائه  با  زرريسان  شرکت  از  حقيقی  آقای 
گذاری های  سرمايه  به  مختلف  واحدهای  توسعه ای  طرحهای 
انجام شده و گشايش اعتبار شده برای ريسندگی ها اشاره فرمودند 
و حجم ظرفيت در حال راه اندازی را معادل نياز بازار و واردات 
سرمايه  محل  از  که  را  ظرفيتی  ميزان  همچنين  و  دانستند  آن 
موجود  خطوط  ظرفيت  وری  بهره  افزايش  و  جديد  گذاری های 
نخ  واردات  ميزان  معادل  را  موجود)  وضع  به  شدن  اضافه  (قابل 
تعامل  و  همکاری  خواستار  موضوع  اين  به  عنايت  با  و  دانستند 
بيشتر توليدکنندگان و بافندگان در جهت حمايت از توليد داخل 

شدند.
واحدهای  ظرفيت های  به  نيز  مقدم  کارخانجات  از  مقدم  آقای 
فاستونی و هايبالک در تأمين بخشی از نخهای ظريف مورد نياز 
اشاره نمود و ابراز اميدواری نمودند که با حمايت بافندگان بتوان 

از ظرفيت های خالی واحدها استفاده بهينه تری بعمل آيد.
تا  خواست  بافندگان  از  نيز  يزد  کرک  صنايع  از  نصيريانی  آقای 
از واحدهای ريسندگی حمايت بيشتری انجام دهند تا واحدهای 

ريسندگی بتوانند افزايش توليد و ظرفيت داشته باشند.
زيرساخت  منزله  به  را  ريسندگی  واحدهای  از  حمايت  نصيريانی 
در  شده  ايجاد  اشتغال  ميزان  و  دانست  بافندگی  صنايع  برای 
ابراز  و  دانسته  ملاحظه  قابل  بسيار  را  ريسندگی  واحدهای 
بافندگان  و  ريسندگان  تعامل  و  حمايت  با  تا  نمودند  اميدواری 

شاهد حمايت از توليد داخل باشيم.
توسط  شده  ارائه  آمارهای  در  تشکيک  با  لاجوردی  آقای 
واردات  از  خود  ميدانی  آمارهای  به  جلسه  در  حاضر  ريسندگان 
و  نمودند  اشاره  بازرگانی  واسطه  چند  توسط  ترکيه  کشور  از  نخ 
ميزان واردات را بسيار بيشتر از ارقام ارائه شده دانستند. ايشان 
همچنين به ظرفيت های مورد اشاره واحدهای ريسندگی در آينده 
اشاره فرمودند و به نياز امروز بازار نخ برای بافندگان پرداخت و از 

ظرفيت های جديد بافندگی در سالهای آتی سخن گفت.
نخ  و  داخل  توليد  نخ  قيمت  بين  تعادل  وجود  عدم  به  لاجوردی 
وارداتی اشاره نمود و بالا رفتن قيمت نخ در چند مرحله از ابتدای 
سال تاکنون را برای واحدهای بافندگی مشکل ساز خواند. ايشان 
با اشاره به علاقه مندی بافندگان به تأمين نيازهای خود از داخل 
به عدم همراهی واحدهای ريسندگی در قيمت گذاری محصولات 

خود انتقاد نمود.
ظرفيت  تحليل  با  کاشان  کوير  يلدای  فرش  از  فتاحی  آقای 

بافندگی در سالهای گذشته، وضعيت صنعت ريسندگی در سالهای 
گذشته را سودآور نداستند که اين موضوع باعث عدم توسعه اين 
صنعت شده است. ايشان عدم سودآوری ريسندگی در مقايسه با 
عدم  اصلی  عامل  را  شده  ايجاد  اشتغال  و  گذاری  سرمايه  حجم 
توسعه اين صنعت دانستند و از بافندگان خواستند تا با نگاه بلند 
مدت و واقع گرايانه به موضوع نگاه کنند و عرق ملی و ميهنی را 
فدای منافع کوتاه مدت کشور ترکيه نکنند و زمينه سازی توسعه 

و استقلال بی نيازی به خارج از کشور را فراهم کنند.
تعاونی  نمايندگی  به  سجادی  جواد  سيد  جلسه  ادامه  در 
قبلی  پيگيريهای  به  بيدگل  و  آران  ماشينی  فرش  توليدکنندگان 
انجام شده توسط تعاونی مذکور در تعامل با واحدهای ريسندگی 
اشاره فرمودند و افزايش مرتب و فرسايشی قيمت نخ اکريليک 
بافندگی  واحدهای  برای  را  الياف  قيمت  بودن  ثابت  به  توجه  با 
به  بافندگان  که  موضوع  اين  بر  تأکيد  با  و  خواندند  ساز  مشکل 
هيچ عنوان به دنبال تقابل با ريسنده ها نيستند و تمايلی هم به 
واردات از ساير کشورها ندارند. اما شرايط موجب شده که ما به 
سمت واردات از ساير کشورها برويم. عدم صدور فاکتور توسط 
برخی از شرکتها، کيفيت و شرايط مالی مربوطه را عامل اصلی 

توجه به واردات دانستند.
را  ريسندگی  صنعت  برای  آينده  برنامه های  و  ظرفيت ها  ايشان 
آمارهای  و  ندانستند  صنعت  امروز  اوضاع  تحليل  برای  مناسب 
ارائه شده مربوط به ظرفيت های ريسندگی را متناسب با راندمان 

و ظرافت نخ متفاوت دانستند.
آقای سجادی با ارائه مسائل فنی و تکنيکی نخهای توليد داخل 
به تاريخچه پيگيريهای بعمل آمده برای تعامل با واحدهای توليد 
با  موضوع  اين  تا  کردند  اميدواری  ابراز  و  نمودند  اشاره  داخل 

همکاری و تعامل به نتيجه مطلوب برسد.
آقای جعفرزاده از شرکت اکريلتاب طی بيانات مفصلی از وضعيت 
نا به سامان صنعت ريسندگی در سالهای گذشته و پتانسيل ها و 
توانمنديهای اين صنعت اشاره نمودند و ابراز اميدواری نمودند که 
بافندگان اين مملکت بتوانند بسيار با قدرت تر و موفق تر عمل 

کنند تا صنعت ريسندگی هم در اين مملکت پا بگيرد.
مقصودی  مهندس  نصيری،  و  حلوائی  آقايان  نظر  اظهار  از  پس 
توضيحاتی را در خصوص مشکلات پيش آمده مطرح فرمودند و 
ابراز اميدواری نمودند که اين موضوعات تا فروردين ماه امسال 

پايان يابد.
مهندس مقصودی ارزش افزوده پائين ريسندگی در شرايط فعلی 
و  دانستند  سال  پايانی  روزهای  موضوعات  مهمترين  از  يکی  را 
ابراز اميدواری نمودند که با برقراری تعادل بين سفارشات ابتدا و 
انتهای سال با عقد قراردادهای ساليانه با بافندگان به ريسندگان 
را  پايدارتری  و  متعادل  شرايط  بتوانند  تا  شود  داده  فرصت  اين 

تجربه کنند.
پس از مطالب مطرح شده آقای رئيس زاده دبيرکل انجمن صنايع 
در  دولت  سياست های  به  مبسوطی  سخنان  طی  ايران  نساجی 
خصوص تعرفه های واردات به خصوص در حوزه صنايع نساجی و 
پوشاک پرداخت و توجه عادلانه به کل زنجيره توليد را مهمترين 
سياست دولت در اين خصوص دانست. آقای رئيس زاده همچنين 
ظرفيت  لحاظ  به  پوشاک  و  نساجی  صنايع  به  دولت  نگاه  تغيير 
مشکل  اينکه  به  توجه  با  داد  پيشنهاد  و  پرداخت  آن  اشتغالزائی 
فعلی  تعرفه های  شرايط  است  مقطعی  و  مدت  کوتاه  آمده  پيش 
بين  بيشتر  همکاری  و  تعامل  به  حال  عين  در  و  شود  حفظ 
تا  نمودند  اميدواری  ابراز  و  کردند  تأکيد  بافندگان  و  ريسندگان 
صنعت های  زير  در  انجمن  اعضای  فيمابين  مشکلات  و  مسائل 
مختلف بتواند در انجمن صنايع نساجی طرح و حل و فصل شود.
متن صورتجلسه اين نشست در سايت انجمن صنايع نساجی ايران 
به نشانی www.aiti.ir بخش اطلاع رسانی (صورتجلسه ها) 

درج شده است.

ترجيح منافع ملی بر منافع کوتاه مدت
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معاون فنى انجمن صنايع نساجى ايران گفت: در حال حاضر با 
احتساب سالانه توليد يك ميليون دستگاه خودرو در كشور پنج 
ميليون متر مربع پارچه براى روكش صندلى و درب بغل اتومبيل 
هزار  سه  روزانه  توليد  از  عميد  كاظم  محمد  است.  نياز  سال  در 
دستگاه خودرو در كشور خبرداد و افزود: سالانه 900 هزار تا يك 

ميليون دستگاه خودرو در كشور توليد مى شود.
انداز  چشم  مطابق  خودرو  ميزان  اين  اظهارداشت:  همچنين  وى 
10 ساله صنعت خودرو كه از سوى وزارت صنعت، معدن و تجارت 
براى 1404 تهيه شده بايد به سه ميليون دستگاه در سال برسد.

ميليون   66 توليد  از  ايران  نساجى  صنايع  انجمن  فنى  معاون   
در  خودرو  توليد  سالانه  ميزان  گفت:  و  خبرداد  جهان  در  خودرو 

ايران نسبت به كشورهاى ديگر دنيا بسيار اندك است.
ميليون   1.1 كشور  در  خودرو  سالانه  نياز  افزود:  درادامه  وى 
فرسوده  خودروهاى  كه  است  درصورتى  اين  البته  است  دستگاه 
بنزين  خودروى  ميليون   14 وجود  از  عميد  شوند.  خارج  دور  از 
دستگاه  ميليون  يك  و،  سوز  دوگانه  خودروى  چهارميليون  سوز، 
خودروى گازوئيل سوز در ايران خبرداد و اظهارداشت: با احتساب 
20 ميليون اتومبيل و تعويض روكش صندلى خودرو هر پنج سال 
سوى  از  كه  نياز  كشور  در  پارچه  مربع  متر  ميليون  بار 20  يك 

صنايع نساجى تامين مى شود.
دانست  تنگاتنگ  بسيار  را  خودرو  و  نساجى  صنعت  ارتباط  وى 
خودروى  دستگاه  ميليون  يك  توليد  سالانه  احتساب  با  گفت:  و 
جديد در كشور پنج ميليون متر مربع پارچه براى روكش صندلى 
و درب بغل نياز است. معاون فنى انجمن صنايع نساجى ايران با 

اشاره به اينكه محصولات نساجى بجزء روكش صندلى در ساير 
بخش هاى پوششى خودرو مانند كف، صندوق عقب، كاپوت جلو 
مربع  متر  ميليون  حاضر 14  حال  در  افزود:  دارد،  كاربرد  نيز  و... 

موكت مخصوص اتومبيل در كشور توليد مى شود. 
وى به توليد پارچه مخصوص سقف ماشين نيز در صنعت نساجى 
اشاره كرد و اظهارداشت: براى هر اتومبيل 2.5 متر مربع از اين 

نوع پارچه استفاده مى شود. 
عميد با بيان اينكه در حال حاضر پارچه مخصوص سقف ماشين 
به وسيله چهار شركت در حال توليد است، گفت: هم اكنون دو 
هزار نفر در اين شركت ها مشغول فعاليت هستند. وى در ادامه 
ماشين  سقف  مخصوص  پارچه  مربع  متر  ميليون   2.5 توليد  به 
صنايع  شكوفايى  در  نساجى  صنعت  افزود:  و  خبرداد  كشور  در 

خودروسازى بسيار نقش آفرين است.

نياز ۵ ميليون متر مربع پارچه برای روکش صندلی اتومبيل در ايران

عضو جديد

شركت رزگل مبين

مديرعامل: محمدرضا كرمانى
سابقه فعاليت شركت: 1 سال

محل دفتر: تهران
زمينه فعاليت: واردات و صادرات كالاهاى نساجى

را  مبين  رزگل  شركت  عضويت  ايران  نساجي  صنايع  انجمـن 
به مديران آن واحـد به ويژه جناب آقاى محمدرضا كرمانى خوش آمد 
عرض نموده و موفقيت روزافزون ايشان و شركت رزگل مبين را آرزومند 

است. 

دبير اتحاديه توليد و صادرات نساجى و پوشاك 99 درصد پوشاك 
خارجى بازار را قاچاق دانست و گفت: متاسفانه مراكزى در خود 
وزارت صنعت هستند كه در اجراى بخشنامه ساماندهى پوشاك 

خارجى كه شهريورماه ابلاغ شده بود، اهمال مى كنند.
به گزارش خبرنگار اقتصادى خبرگزارى تسنيم، صنعت پوشاك 
يكى از صنايع مهم و اشتغالزاى كشور بشمار مى آيد كه به شرط 
حمايت و سرمايه گذارى مى تواند تأثير زيادى را بر رونق اقتصاد 
كشور داشته و حتى ميزان اشتغال را افزايش دهد. با اين وجود 
مشكلاتى پيش روى اين صنعت است كه محدوديت هايى را براى 
فعالان اين حوزه به وجود آورده است به گونه اى كه در صورت 
ادامه شرايط موجود بسيارى از واحدهاى فعال توليدى مجبور به 
تعطيلى مراكز توليدى و توزيعى خود خواهند شد. موضوع قاچاق 
و واردات خارج از ضوابط قانونى پوشاك به كشور را بايد مهم ترين 
مشكل امروز صنعت نساجى كشور دانست، به نحوى كه امروز 
مجتمع هاى  جديد  فروشگاه هاى  در  راحتى  به  قاچاق  كالاهاى 
قائل  تبعض  با  فروشگاه ها  صاحبان  مى رسد.  فروش  به  تجارى 
شدن بين توليدكنندگان داخلى و برندهاى قاچاقچيان، كالاهاى 
وارد  اختيار  در  مالى  شرايط  و  موقعيت ها  بهترين  در  را  خارجى 
كنندگان قرار مى دهند و در اين شرايط هر روز سهم توليدكننده 

داخلى از بازار كاهش مى يابد.
كالاهاى  ورود  از  جلوگيرى  و  مديريت  براى  صنعت  وزارت 
ساماندهى  العمل  دستور  امسال  شهريورماه  كشور  به  قاچاق 
تدوين  ايران  در  را  خارجى  شركت هاى  پوشاك  كنندگان  عرضه 
سطح  در  خارجى  كالاهاى  فروش  بود  قرار  آن  براساس  و  كرد 
ابلاغ  زمان  از  ماه  سه  صنعت  وزارت  البته  شود.  مديريت  بازار 
را  لازم  اقدامات  تا  داد  مهلت  فروشندگان  به  دستورالعمل  اين 
براى اجرايى شدن اين دستورالعمل انجام دهند. اما متأسفانه با 
گذشته پنج ماه از ابلاغ اين دستورالعمل هنوز اقدام مشخصى از 
سوى مراجع مربوطه انجام نشده و از طرف ديگر واردات پوشاك 

مى شود.  انجام  بازار  سطح  در  همچنان  قاچاق  ويژه  به  خارجى 
و  نساجى  صادرات  و  توليد  اتحاديه  دبير  قديرى  جلالى  سعيد 
پوشاك گفت: متاسفانه نبود نظارت در بازار باعث شده تا حضور 
كالاهاى تقلبى كه به صورت قاچاق وارد كشور مى شوند افزايش 
ميليارد  سه  مى دهد  نشان  ما  مشاهدات  كه  نحوى  به  كند  پيدا 
اين  از  كه  مى شود  كشور  وارد  قاچاق  صورت  به  پوشاك  دلار 
دارند.  گمركى  رسمى  نامه  اظهار  دلار  ميليون   30 فقط  ميزان 
وى با اشاره به اينكه اين آمار نشان مى دهد 99 درصد پوشاك 
وارداتى به كشور قاچاق بوده و فقط يك درصد از مبادى رسمى 
وارد شده است، افزود: جلسات مختلفى را با وزارت صنعت براى 
اجرايى شدن دستورالعمل ساماندهى وارادات پوشاك خارجى به 
اجراى  در  كه  هستند  مراكزى  متاسفانه  اما  كرديم  برگزار  كشور 
صادرات  و  توليد  اتحاديه  دبير  مى كنند.  اهمال  بخشنامه  اين 
اوايل  در  واردكننده  شركت هاى  كرد:  تصريح  پوشاك  و  نساجى 
ابلاغ دستورالعمل ساماندهى واردات پوشاك اين موضوع را جدى 
از  بعد  اما  دادند  انجام  آن  رعايت  براى  را  تلاش هايى  و  گرفته 
گرفته  جدى  دستور العمل ها  اين  شدند  متوجه  ماه  يك  گذشت 
نميشود و مانند ساير دستور العمل ها ضمانت اجرايى كافى ندارد 

به نحوى كه روال گذشته خود را در پيش گرفته اند.

دبير اتحاديه توليد و صادرات نساجى و پوشاك: 
مانور پوشاك قاچاق در بازار

كردن  اجرايى  جهت  در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزير 
دستورالعمل واردات پوشاك با صدور حكمى گلنار نصراللهى 

را به سمت رئيس كارگروه نظارت و پيگيرى منصوب كرد
محمدرضا نعمت زاده همچنين در احكام جداگانه اى داريوش 
بهنود قاسمى مديركل بازرسى و امور قاچاق سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان، شيرقاضى معاون بازرسى و 
نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران، افسانه 
سومبات  پوشاك،  و  نساجى  صنايع  دفتر  مديركل  محرابى 
ابوالقاسم  پوشاك،  انجمن  مديره  هيئت  رئيس  هاكوپيان 
فروشندگان  و  توليدكنندگان  صنف  اتحاديه  رئيس  شيرازى 
توليد  اتحاديه  مديره  هيئت  عضو  جعفر  محمد  رضا  پوشاك، 
مركز  قائم مقام  امانت  سيدعلى  پوشاك،  و  نساجى  صادرات  و 
امور اصناف و بازرگانان را به عنوان اعضاى كارگروه نظارت 
و پيگيرى پوشاك منصوب كرد. انجمن صنايع نساجى ايران 
ضمن تبريك به اعضاى منتصب كارگروه نظارت و پيگيرى 
اميدوار است اين كارگروه بتواند با پيگيرى و اجرايى نمودن 
دستورالعمل ابلاغى وزارت صمت نقش موثرى در ساماندهى 

بازار برندهاى پوشاك و مبارزه با قاچاق داشته باشد.

رئيس و اعضاى كارگروه نظارت و
 پيگيرى در پوشاك منصوب شدند

تسليت

جناب آقاى محمدرضا مقدم
مديريت محترم گروه صنعتى گلريز قم

محترم  خانواده  و  حضرتعالى  به  را  وارده  مصيبت 
تسليت عرض نموده و رحمت و غفران الهى براى
آن مرحوم و صبر جميل و اجر جزيل براى بازماندگان

مسألت داريم.
انجمن صنايع نساجى ايران

4


